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Dyrt at bortskaffe fiberbund 

Det er måske ikke så dyrt at anskaffe materialet 

og det kan ofte også købes brugt.  

Et vilkår i en miljøtilladelse er, at fiberbunden skal 

fjernes til godkendt modtager, når den ikke læn-

gere er i anvendelse. 

Fiberbunden må kun bortskaffes til deponering 

hos godkendt modtager på grund af indholdet af 

miljøskadelige stoffer.  

Det koster omkring 200.000-300.000 kr. for mate-

riale fra en 20 x 60 m ridebane. 

 

Så tænk dig om, før du vælger bund 

til din ridebane. 

 

 

Vælg sandblandet flis eller sand  

som alternativ til fiberbund 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Natur og Miljø 

Mail: teknisk@nordfynskommune.dk 

 
 

 

Vælg bund med 

omtanke! 
Miljømæssige fakta om fiberbunde  

på ridebaner 



 

 

Tænk dig om før du vælger underlag 

til din ridebane 

Overvejer du at etablere en ridebane? - Så læs 

denne folder først! 

Du skal søge en landzonetilladelse hos Kommu-

nen – detaljer herom findes på Kommunens 

hjemmeside. En landzonetilladelse koster ikke 

noget, men det kan koste dig dyrt, hvis du etable-

rer ridebanen med en såkaldt fiberbund. 

Fiberbunde (også kaldet flocker, filt eller tæppere-

ster) er lavet af polyesterfibre. Disse fibre er ikke 

miljøvenlige og de kan desværre let spredes til 

det omgivende miljø med hestens hove og når 

klatter samles op på banen og efterfølgende 

spredes på markerne.  

 

Indeholder skadelige stoffer 

Med den nuværende viden om fiberbunde formo-

des de at indeholde stoffer som bly, cadmium, 

chrom, kobber, nikkel, ftalater (DEHP, DiBP, 

DBP, BBP), oxtyl- og nonylphenoler og deres 

ethoxylater og PFAS. 

Ridebaner med fiberbund sammenlignes med 

kunstgræsbaner, som man i dag er blevet klar 

over, udgør et miljømæssigt problem.  

Miljøstyrelsen er på vej med en vejleding til hånd-

tering af kunstgræsbaner og den vejledning vil li-

geledes blive anvendt til ridebaner med polyester. 

Det overvejes at forbyde anvendelsen af kunst-

græsbaner på grund af miljørisikoen. 

Baggrunden er, at når regnvand falder på banen 

og efterfølgende dræner af, vil vandet tage en 

bred vifte af de miljøskadelige stoffer med sig. 

Stofferne vil ende i vores drikkevand (grundvan-

det) og via dræn og vandløb vil stofferne til sidst 

også ende i havet. 

 

 

 

Overvej derfor om du kan ”nøjes” 

med at anvende en alternativ 

bundtype 

Det anbefales derfor at man bare bruger sand el-

ler flis. 

 

 

Tilladelse til udlægning af flocker 

På grund af materialets indhold af miljøskadelige 

stoffer, skal der gives en tilladelse efter Miljøbe-

skyttelseslovens § 19 inden materialet udlægges. 

I miljøtilladelsen vil der være vilkår som sikrer, at 

spredning af de skadelige stoffer til det omgi-

vende miljø undgås og der vil være vilkår om, 

hvordan fiberbunden skal håndteres, når rideba-

nen ikke skal bruges mere. 
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